

MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS

BELARUSIAN STATE UNIVERSITY

FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS

Department of International Law

Annotation to the master's thesis

LEGAL REGULATION OF INSURANCE ACTIVITIES

FENG XIAOYUAN

Scientific supervisor:

Sharapa I.A.

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. **Structure and scope of the master's thesis:** 56 pages, 3 chapters, 67 sources.
2. **Keywords:** legal regulation of insurance, comparative law, private international law, insurance law, belarus, china, consumer protection, insurer solvency, cross-border insurance, insurtech, risk management.
3. **The content of the work**

The object of the work is the comprehensive legal regulation of insurance activities, with a comparative focus on the national systems of the Republic of Belarus and the People's Republic of China, primarily centered on private law relations complicated by a foreign element.

The subject of the work focuses on the specific legal norms, regulatory strategies, and institutional frameworks governing insurance activities in Belarus and China. It covers key areas such as consumer protection, market conduct, solvency, reinsurance, InsurTech, cross-border issues, and risk management, particularly in contexts involving foreign elements.

The purpose of this work is to conduct a critical comparative evaluation of the legal regulation of insurance activities in the Republic of Belarus and the People's Republic of China. This research focuses on private law relations involving a foreign element to identify the respective systems' strategies, strengths, and weaknesses, and to inform potential policy enhancement and reform.

Research methods: A qualitative research methodology centered on comparative legal analysis; systematic review and interpretation of primary legal sources (such as civil codes, insurance laws, and administrative regulations) and secondary sources (academic literature, official reports); and application of the dialectic method.

Research results: The research contrasts China's complex, risk-based C-ROSS solvency system with Belarus's more traditional solvency margin system. It systematically compares regulatory approaches to InsurTech, cross-border business, and fraud, finding that China has adopted a more proactive and prescriptive response, while Belarus's approach is more cautious. Crucially, the research highlights a significant divergence in private international law, analyzing Belarus's recent legislation granting its courts exclusive jurisdiction in disputes with entities from designated "unfriendly" states.

Reliability of materials and results of the thesis: The reliability of materials and results is ensured by a methodology centered on the systematic analysis of primary legal sources, including national constitutions, civil codes, and specific insurance laws, complemented by a review of academic literature and official reports from both jurisdictions.

Recommendations for the use of the results: The findings suggest that Belarus could draw lessons from China's experience in developing a risk-based solvency system and its detailed approach to digital consumer protection. For China, Belarus's experience within a regional integration framework might offer insights into managing regulatory harmonization. For international investors, this study highlights the critical importance of conducting deep, context-specific due diligence to understand the underlying regulatory philosophies and geopolitical risk factors in both jurisdictions.

АННОТАЦИЯ

1. **Структура и содержание магистерской диссертации:** 56 страниц, 3 главы, 67 источников.
2. **Ключевые слова:** Правовое регулирование страхования, сравнительное право, международное частное право, страховое право, Беларусь, Китай, защита прав потребителей, платежеспособность страховщиков, трансграничное страхование, InsurTech, управление рисками.
3. **Содержание работы**

Объект исследования — комплексное правовое регулирование страховой деятельности со сравнительным акцентом на национальных системах Республики Беларусь и Китайской Народной Республики. Исследование в первую очередь и постоянно сосредоточено на регулировании частноправовых отношений, осложненных наличием иностранного элемента.

Предметом исследования являются конкретные правовые нормы, регуляторные стратегии и институциональные рамки, регулирующие страховую деятельность в Беларуси и Китае. Он охватывает такие ключевые области, как защита прав потребителей, рыночное поведение, платежеспособность, перестрахование, InsurTech, трансграничные вопросы и управление рисками, особенно в контексте с иностранным элементом.

Цель этой статьи – Основная цель заключается в проведении критической сравнительной оценки правового регулирования страховой деятельности в Республике Беларусь и Китайской Народной Республике. Исследование сфокусировано на частноправовых отношениях, осложненных иностранным элементом, с целью выявления стратегий, сильных и слабых сторон соответствующих систем, а также для обоснования предложений по совершенствованию и реформированию политики.

Методология исследования: Качественная методология исследования, основанная на сравнительно-правовом анализе; систематический обзор и интерпретация первичных правовых источников (таких как гражданские кодексы, законы о страховании и административные регламенты) и вторичных источников (научная литература, официальные отчеты); применение диалектического метода.

Результаты исследования: В исследовании сопоставляется сложная, основанная на оценке рисков система платежеспособности C-ROSS в Китае с более традиционной системой маржи платежеспособности в Беларуси. В нем систематически сравниваются регуляторные подходы к технологическим инновациям (InsurTech), надзору за трансграничной страховой деятельностью и

борьбе со страховым мошенничеством, и делается вывод, что Китай принял более проактивный и предписывающий регуляторный ответ, в то время как подход Беларуси более осторожен. Важнейшим моментом является то, что исследование выявляет значительное расхождение в международном частном праве, анализируя недавнее законодательство Беларуси, которое предоставляет ее судам исключительную юрисдикцию в спорах с субъектами из определенных «недружественных» государств.

Надежность материалов и результатов диссертации: Надежность материалов и результатов обеспечивается методологией, основанной на систематическом анализе первичных правовых источников, включая национальные конституции, гражданские кодексы и специальные законы о страховании, дополненном обзором научной литературы и официальных отчетов из обеих юрисдикций.

Рекомендации по использованию результатов: Полученные результаты показывают, что Беларусь могла бы извлечь уроки из опыта Китая в разработке системы платежеспособности на основе оценки рисков и его детального подхода к защите прав потребителей в цифровой среде. Для Китая опыт Беларуси в рамках региональной интеграции может предложить идеи по управлению гармонизацией регулирования. Для международных инвесторов данное исследование подчеркивает критическую важность проведения глубокой, контекстно-ориентированной юридической экспертизы для понимания основополагающих регуляторных философий и геополитических факторов риска в обеих юрисдикциях.